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Pán Ježíš předvídal, že jeho evangelium bude mít u mnoha lidí úspěch. Věděl,
že na základě zvěsti apoštolů v něho uvěří mnoho dalších lidí po celém světě.
Šíření evangelia a víry v Krista pokračuje až do dnešních dnů. Pokračuje celou
řadou osobních příběhů lidí, kteří se stávají Ježíšovými učedníky. Pokračuje v
příbězích křesťanů, které Duch svatý povolává k vydávání svědectví o Kristu, k
hlásání radostné zvěsti o něm. Součástí tohoto velkolepého dění jsme se stali i
my, když jsme v Pána Ježíše Krista uvěřili. I za nás se tehdy Pán Ježíš modlil.
Modlil se vlastně za celou církev, za všechny své učedníky, kolik jich jen bylo,
je a bude kdekoliv na světě. Už tehdy, když se chystal přinést tu nejvyšší oběť,
měl v modlitbě na mysli i nás - věřící dneška. Není to povzbudivé? V jeho
modlitbě zároveň vidíme, jak moc mu záleží na celém světě. Za všechny své
učedníky se tu Pán Ježíš modlí právě proto, že jejich prostřednictvím chce
přivést k víře mnoho dalších lidí, kteří v něho zatím ještě nevěří. A skrze tyto
nové věřící chce dosáhnout zase k dalším lidem. A tak dále, a tak dále. Ve svém
listu píše apoštol Jan o Kristu: “ On je smírnou obětí za naše hříchy, a nejenom
za naše, ale za hříchy celého světa. ” (1J 2,2 ČEP)

Jednou z našich slabostí je, že nevíme, jak a za co se modlit (viz Ř 8,26). Pán
Ježíš však touto slabostí netrpěl. Věděl přesně, jakou přímluvu jako společenství
jeho učedníků potřebujeme. Dobře ví, co jeho lid potřebuje k tomu, aby byl pro
okolní svět věrohodným svědectvím o něm. Ví, co potřebují věřící k tomu, aby
slovo o Kristu v jejich ústech nebylo pro lidi pouhým prázdným slovem. A tak
Ježíš prosí za to, aby věřící byli jedno. Modlí se za naši jednotu. Mezi lidmi
existují všelijaké druhy jednoty a sjednocení. Lidi může například spojit, když
jim leze na nervy jedna a táž osoba. Když společně rozebírají, jak je osoba XY
nemožná, mohou prožívat příjemné souznění. Dokážeme také spolupracovat na
rozmanitých projektech, sdružovat se v různých zájmových spolcích atd.
Jednota, za kterou se zde Ježíš modlí, je však jednotou naprosto odlišného druhu
než jakákoliv pouze lidská jednota. Je to jednota Boží. Vždyť Ježíš za nás věřící
prosí: “ … aby všichni byli jedno jako ty, Otče, ve mně a já v tobě, aby i oni byli
v nás, … ” (J 17,21 ČEP). Vzorem pro tuto jednotu je soulad mezi Pánem
Ježíšem Kristem a jeho nebeským Otcem. A tento soulad mezi Otcem a Synem
je zároveň také zdrojem naší jednoty. Z Nového zákona je jasné, že Pán Ježíš a
jeho nebeský Otec jsou dvě odlišné Boží osoby. Každá z nich má ve spasení
lidstva odlišnou úlohu. (Stejně jako má svoji zvláštní úlohu i Duch svatý, který
je třetí osobou Boží Trojice.) Otec je ten, kdo posílá svého Syna do světa, aby
skrze něho svět zachránil. Syn pak na sebe bere jedinečnou úlohu vtělení a
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přinesení oběti za hříchy lidstva. I když se však Bůh Otec a Syn od sebe liší,
jsou jedno. Není mezi nimi sebemenší nesoulad, sebemenší disharmonie, jde jim
vždy o totéž. Navzájem se doplňují. Totéž platí i o vztahu mezi nimi a Duchem
svatým. Pán Ježíš přišel do světa konat Otcovu vůli. Avšak konal tu Otcovu vůli
ochotně (J 10,18). Otcova vůle pro něho nebyla něčím vnějším, ale byla mu
vlastní. To je tedy opravdu Boží. A právě takovou jednotu chce Kristus
vypůsobit i mezi námi. Nikoliv uniformitu, jednotvárnost. Ale hluboký soulad
mezi mnoha odlišnými lidmi.

Je jasné, že takovou jednotu sami nikdy nedokážeme vytvořit. Pán Ježíš k
ní vytvořil předpoklady celým svým dílem, kterým nám zjevil, jaký je Bůh.
Všemi svými slovy a skutky, svým sebevydáním na kříž, nám Pán Ježíš dal
poznat Boha. Ve zvěsti evangelia nám dává slávu, kterou mu dal Otec. Dnes
ještě nevidíme vše, co je v té slávě obsaženo. Nepochybně však zahrnuje naše
slavné nové postavení ve vztahu k Bohu. Skrze víru v Pána Ježíše jsme se stali
Božími milovanými dětmi (sr. J 1,12). Za tento dar Pán Ježíš zaplatil svou smrtí.
A tento dar dokáže mezi námi vypůsobit, že budeme jednotní mezi sebou
navzájem a zároveň i s Pánem Ježíšem a s nebeským Otcem. Díky Pánu Ježíši
máme k této jednotě vlohy. A jeho přáním je, abychom v této jednotě zráli,
abychom “ ... byli uvedeni v dokonalost jednoty … ” (J 17,23 ČEP) Už v
apoštolských dobách však mezi křesťany docházelo k rozdělení (1K 1,10-17). V
NZ čteme nabádání k zachování jednoty Ducha (Ef 4,3). Rozmanitá rozdělení se
nevyhýbají ani dnešním křesťanům, ani nám. Vznikají tehdy, když se necháme
vést spíše svými osobními zájmy, než Duchem svatým (sr. Jk 4,1-3). Vznikají
tehdy, když naši sounáležitost stavíme na něčem jiném než na Kristu. Část
korintského sboru se kdysi rozdělila na fankluby významných křesťanských
učitelů.

Za duchovní jednotu věřících se Boží Syn modlil proto, aby přihlížející okolní
svět uvěřil, že Ježíše poslal do světa Bůh. Lidé tohoto světa mohou v církvi
často vidět prakticky stejné třenice a spory, jaké mají sami mezi sebou.
Křesťané v takovém stavu je samozřejmě mohou jen těžko přesvědčit o
pravdivosti svého poselství. Vždyť v té církvi je to mezi lidmi stejné jako v
ostatní společnosti, jen “v bledě modrém”! Když však v našich společenstvích
lidé uvidí onen soulad, který působí Duch svatý, zapůsobí to na ně zcela jinak.
Uvěří a poznají, že Pána Ježíše poslal do světa Bůh. Dokonce v důsledku té
jednoty poznají i to, že Bůh si nás věřící zamiloval právě tak, jako svého Syna.
Společenství velmi rozmanitých lidí, kteří jsou navzdory výrazným rozdílům
mezi sebou hluboce svorní, to je prostě div. To je něco, co musí být shůry. A je
to také něco, co je pro lidi velmi přitažlivé. Pán Ježíš tu mluví o zásadní složce
evangelizace. A kdo jiný rozumí evangelizaci lépe, než sám Bůh? Nechme se
tedy od něj poučit.
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